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کاهش قیمت مرغ به 76هزار 
تومان 

مدیرعامل اتحادیه دامداران اســتان اصفهان گفت: 
قیمت هر کیلوگرم مرغ تازه بــه ۷۶هزار تومان کاهش 

یافت.
حسن جعفری، در گفت وگو با فارس اظهار کرد: قیمت 
هر کیلوگــرم مرغ تازه به ۷۶هزار تومان، مرغ منجمد به 
۶۵هزار و ۷۰۰ تومان و نیم شــقه بوقلمون به ۹۳ هزار 

تومان کاهش یافته است.
وی افزود: دلیل این کاهــش قیمت در بازار افزایش 
جوجه ریزی و تولید بالای مرغ است که افزایش عرضه را 

به دنبال داشته است.
مدیرعامل اتحادیه دامداران استان اصفهان اظهار کرد: 
به دنبال اینکه مکلف کرده بودند ۱۵۰میلیون جوجه ریزی 
در سطح کشــور صورت گیرد، این فرایند از ۳ ماه پیش 

افزایش یافت که کاهش قیمت را به دنبال داشت.

گلایه کاشانی ها از ضعف 
آنتن دهی تلفن همراه و 

اینترنت
آنتن دهی نامناسب موبایل و وضعیت اینترنت ضعیف 
در برخی از مناطق کاشــان مردم این شهر را با مشکل 

مواجه کرده است.
اینترنت ضعیف خانگی و مشکل آنتن دهی موبایل در 
مناطقی چون بلوار صنعت، خیابان حسن آباد و منطقه لتحر، 
بلوار نارنجستان، کوچه کافه خندان، خیابان زیارتی، فین، 
بلوار مفتح، مسکن مهر، بلوار کارگر و ... باعث شده تا مردم 

با چالش های فراوانی روبه رو شوند.
در همین راستا مردم ساکن در بخشی از این مناطق 
از خدمات دهی نامناســب مخابرات ابراز گلایه کرده و از 
خبرنگار فارس در کاشان خواستار پیگیری به این وضعیت 
شده و گفتند: در حالی که امروزه دسترسی به اینترنت نیاز 
اساســی و کاربردی همگان است، در منطقه ما به  جای 
ارتقای باند، روز به  روز شاهد سرعت پایین آن هستیم و از 
مسؤولان مربوطه شهرستان کاشان خواستار رسیدگی به 

معضل شهر شدند.
مشکلات پیش روی اداره مخابرات کاشان چیست؟

سیدمحمود شجاع الدینی، رئیس مخابرات شهرستان 
کاشان با تشریح مشکلاتی که برای نصب دکل ها پیش 
روی اداره مخابــرات اســت در گفت وگو با فارس اظهار 
کرد: یکی از معضلات ما محدودیت مکان مناسب برای 
نصب سایت دکل هاست که با همکاری مردم بهتر مرتفع 
می شود، دیگر چالشی که با آن دست و پنجه نرم می کنیم 
کارشــکنی های عده ای از مردم اســت که برای ایجاد 
سایت ها ممانعت می کنند و یا مالکی که تامین زمین کرده 

است را منصرف می کنند.
او با بیان اینکه برای برطرف شدن مشکل پوشش دهی 
آنتن شهر کاشــان ۱۳ سایت دکل خریداری شده است، 
افزود: قیمت هر واحــد از این دکل ها بالغ بر ۱۵ میلیارد 
تومان اســت که برای تامیــن کل این دکل ها مجموعا 

اعتباری حدود ۲۰۰ میلیارد تومان هزینه شده است.
شــجاع الدینی با اشاره به اینکه چهارسال پیش برای 
خیابان زیارتی و بلوار مطهری توسط اهالی منطقه مکان 
تامین شد و تا مرحله اجرای فوندانسیون پیش رفتیم اما با 
ممانعت مسؤولان و مردم آن منطقه کار متوقف شد، گفت: 
اکنون مکان مورد نیاز در این بلوار برای نصب سایت جدید 
در اختیار ما قرار داده شده و قرارداد آن با پیمانکار بسته شده 

است و به زودی آماده اجرا می شود.
رئیس اداره مخابرات کاشــان ادامه داد: برای مرتفع 
شدن مشکل پوشــش دهی آنتن بلوار کارگر، از پیش از 
عید مرحله اجرای عمیلات آغاز شده و دکل آن در مرحله 
اجرای فوندانسیون است که ظرف مدت دو تا سه ماه آینده 

نصب دکل و بستن تجهیرات آن کامل می شود.
او با بیان اینکه در بلوار مفتح مکان مورد نیاز توســط 
یکی از اهالی فراهم شده اســت و در دست اقدام است، 
تصریح کــرد: در بلوار صنعت نیز قرار اســت زمینی در 
شهرداری جدید به محل نصب دکل تخصیص پیدا کند 

که بعد از تایید شدن آن آماده کارگذشتن دکل می شویم.
شجاع الدینی خاطر نشان کرد: منطقه فاز ۲ ناجی آباد 
در دو محــدوده بلوار نارجســتان و انتهای فاز مشــکل 
پوشش دهی داریم که منتظر تاییدیه شهرداری برای در 
اختیار قرار دادن محل نصب هستیم تا مشکل این منطقه 

نیز رفع شود.
رئیس مخابرات کاشان با اشاره به اینکه چند سال پیش 
در منطقه لتحر با کمک نیروی انتظامی فوندانسیون یک 
دکل انجام دادیم اما اهالی آنجا مانع شده و تخریب کردند، 
گفت: خوشبختانه در روزهای اخیر توانستیم با اجرای یک 
ســایت در منطقه لتحر مشکل آنتن دهی ضعیف آنجا را 
مرتفع کنیم. او خاطرنشــان کرد: ۶ سال قبل در سفری 
که وزیر به کاشان آمده بود برای منطقه فین کاشان دکل 
فراهم شد و توسط یکی از اهالی نیز زمین تامین شد، اما 
مردم منطقه اجازه نصب ندادند و مالک زمین را منصرف 
کردند و ما ناچارا مجبور شدیم دکل را به منطقه بالا دست 
آن منطقه ببریم، ولی چون مکان مناســب نبود مشکل 
آنتن دهی با وجود نصب دو سایت باز هم برطرف نشد و 
همچنان مشکل پوشش خطوط تلفن همراه در آن منطقه 
پابرجاست. شجاع الدینی با اشاره به اینکه منطقه مسکن 
مهر نیز با توجه به ســاخته شدن ساختمان های جدید و 
وسعت منطقه با این معضل روبه رو هستند، عنوان کرد: 
برای برطرف کردن ضعف مشــکل آنتن این منطقه نیز 
با شــهرداری رایزنی هایی داشتیم و منتظریم تا مکان در 
اختیارمان بگذارد. رئیس اداره مخابرات کاشــان اضافه 
کرد: دیگر منطقه ای که دچار این مشــکل است، خیابان 
ملافتح الله اســت که با هماهنگی های صورت گرفته با 
شــهرداری بعد از فراهم شدن مکان مناسب نصب دکل 

جدید خواهیم داشت.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران توضیح می دهد: بازار طلا 
در شرایط رکودی به ســر می برد و از تعداد خریدار کاسته شده 
است. نوسانات قیمت طلا و سکه تاثیر چندانی بر میزان تقاضا 
ندارد. متاسفانه واحدهای تولیدی طلا دچار آسیب های مالی جدی 

شده اند.
به گزارش ایراسین، قیمت طلا و سکه هفتمین روز از خرداد 
۱۴۰۳ را با بازدهی مثبت در تمام قطعات و وزن ها به پایان رساند. 
اگرچه قیمت طلا و اعضای خانواده سکه در دو روز ابتدایی هفته 
جاری نوسان چشمگیری تجربه نکردند ولی روز گذشته قیمت 
طــلا در بازار داخلی پس از بازگشــایی بازارهای جهانی بر مدار 
انس طلا چرخید و آرایش صعودی به خود گرفت. در ســومین 
روز معاملاتی هفته جاری دلار در بازار غیررسمی روندی خنثی 
و شرایط متعادل را تجربه کرد ولی آرامش بازار دلار هم تأثیری 
بر قیمت طلا نداشــت تا سکه تمام در کانال ۴۰ میلیون تومان 
پیشروی کند.  سکه تمام در ظهر سه شنبه با قیمت ۴۰ میلیون 
و ۴8۰ هزار تومان در بازار خریدوفروش می شــود که نسبت به 
روز یکشنبه حدود ۲۹۰ هزار تومان رشد داشته است. نیم سکه با 
افزایش ۲۰۰ هزار تومانی با قیمت ۲۳ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان 
معامله می شود و ربع سکه و سکه یک گرمی هر دو با رشد ۱۰۰ 
هزار تومانی به ترتیب در ایستگاه ۱۵ میلیون تومان و شش میلیون 
و 8۰۰ هزار تومان قرار دارند. نرخ هر مثقال طلای ۱8 عیار حدود 
۲۳۰ هــزار تومان بالا رفت و بــا قیمت ۱۴ میلیون و ۴8۲ هزار 
تومان در حال معامله است. هر گرم طلای ۱8 عیار با صعود ۵۵ 
هزار تومانی روی رقم سه میلیون و ۳۴۵ هزار تومانی ایستاد و هر 

گرم طلای دست دوم نیز سه میلیون و ۲۹۶ هزار تومان قیمت 
دارد. اکنون انس طلا روی رقم ۲۳۵۶ دلاری قرار گرفته است.

Á بازار طلا چشم انتظار انتخابات
معامله گران نوســانات فعلی بازار طلا را طبیعی می دانند، به 
اعتقاد آن ها بســیاری از فعالان بازار دست از معامله کشیده اند و 
در انتظار انتخابات ریاست جمهوری در تیرماه سال جاری هستند. 

شــماری از طلافروشان نیز بازار طلا را رکودی می دانند و عامل 
اصلی این رکود را افت تقاضا عنوان می کنند. نادر بذرافشان، رئیس 
اتحادیــه طلا و جواهر تهران درباره میزان تقاضا در بازار طلا به 
ایراســین می گوید: افت و خیز قیمت طلا و سکه تأثیر چندانی 
بر میزان تقاضا ندارد و تنها گاهی در پی صعودی شدن قیمت ها 
در بازار تقاضا به میزان جزئی بالا می رود که این میزان نیز اثری 

بر کسب وکار فعالان این صنف ایفا نمی کند. رئیس اتحادیه طلا 
و جواهر با اشاره به وضعیت نابه سامان کارگاه های تولیدی طلا 
کشور توضیح می دهد: اکنون بازار طلا در شرایط رکودی قرار دارد 
و از تعداد خریدار کاسته شده است. متأسفانه واحدهای تولیدی و 
توزیعی ما به ویژه واحدهای تولیدی دچار آسیب های مالی جدی 

شده اند.

سایه سنگین رکود بر بازار طلا  کشاورزان بی انگیزه برای 
کشت جو 

یک کشاورز بادرودی با انتقاد از قیمت گذاری جو گفت: با 
این وضعیت چطور توقع دارید کشاورز جو کشت کند، در این 
سال ها کود، سم، کارگر و اجرت تراکتور چند برابر شده و با این 

اوصاف انگیزه ای برای کاشت جو باقی نمی ماند.
به گزارش فارس، کشاورزی یکی از مزیت ها و قطب های 
اصلی تولید درآمد در بادرود است و اغلب اهالی منطقه بادرود به 
شغل کشاورزی مشغول هستند. در سال های گذشته به علت 
اجرای طرح تعادل بخشی آب، تقریبا کاشت محصول آب بر 
محدودشده و کشاورزان منطقه به کاشت غلات به ویژه گندم 
و جــو روی آورده اند محصول دیگر آن ها انار اســت که قصه 
انار یک قصه پر غصه ای اســت که در این مجال نمی گنجد. 
امسال به برکت بارش های الهی تولید محصول جو زیاد است 
و از این بابت باید خدا را شاکر بود. بهروز کیانوش، مدیر جهاد 
کشــاورزی شهرستان نطنز درباره میزان کاشت محصول جو 
در منطقه بادرود، اظهار کرد: مجموعا ســطح زیرکشت جو در 
منطقه بادرود ۲۴۰۰ هکتار است و عملکرد هر هکتار از چهار تا 
پنج تن در هکتار می رسد و پیش بینی می شود حدود ۱۱ هزار تن 
جو برداشت شود. او با بیان اینکه ۳8 دستگاه کمباین بزرگ و 
دستگاه دروگر کوچک کار برداشت جو را انجام می دهند، اظهار 
کرد: ارقام کاشت شده جو در منطقه بادرود جو ریحان ۰۳ است 
و امســال برای مبارزه با آفت ســن جو، دو هزار هکتار مبارزه 
با آفت ســن انجام شده است. دبیرخانه شورای قیمت گذاری و 
اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات کشاورزی اعلام کرد: 
قیمت تضمینی جو تولید داخل برای سال ۱۴۰۳ در جلسه ای 
در این شــورا به تصویب رسید. براساس مصوبه این شورا، جو 
تولید داخل کشــور به ازای هر کیلوگرم ۱۰۰ هزار ریال با سه 
درصد افت مفید اعلام شده است. با همه این تفاسیر، شنیدن درد 
دل و گلایه های کشاورزان شنیدنی است، بهروز رحیمی یکی 
از کشاورزان در این خصوص اظهار کرد: شورای قیمت گذاری 
گندم، نرخ خرید تضمینی هر کیلو جو را ۱۰ هزار تومان اعلام 
کرده اســت، با توجه به هزینه های بالای کشاورزی این نرخ 
نمی تواند هزینه های کشــاورزان را جبران کند. او افزود: امروز 
کشاورزان زیر بار هزینه های کشاورزی تحت فشار هستند، باید 
دغدغه کشاورزان پیگیری شود تا مورد اجحاف قرار نگیرند و 
کشــاورزان باید مورد حمایت جدی دولت قرار گیرند. حسین 
رمضانی یکی دیگر از کشــاورزان با انتقاد از قیمت گذاری جو، 
می گوید: با این وضعیت چطور توقع دارید کشــاورز جو کشت 
کند، در این سال ها کود، سم، کارگر و اجرت تراکتور چند برابر 
شده و با این اوصاف انگیزه ای برای کاشت جو باقی نمی ماند. 
به نظر می رســد درباره قیمت گذاری محصول جو تجدید نظر 
شده تا موجب انگیزه کشاورزان شود، چنانچه کشاورز امسال در 
این خصوص ضرر کند، سال آینده هیچ انگیزه ای برای کاشت 
نخواهد داشت و در درازمدت به یک معضل مهم در حوزه تولید 

تبدیل خواهد شد.

35 درصد سد زاینده رود آب 
دارد

براساس آخرین آمار اعلام شده ازسوی دفتر مطالعات پایه 
منابع آب، حجم آب پشــت سد زاینده رود به ۴۳۹ میلیون متر 
مکعب رسیده که برابر با ۳۵ درصد از حجم سد بوده و نسبت 
به سال گذشته ۲۵ درصد کاهش را ثبت کرده است. به گزارش 
ایمنا، براساس آخرین آمار اعلام شده ازسوی دفتر مطالعات پایه 
منابع آب، از ابتدای ســال آبی تا پنجم خرداد موجودی مخزن 
۲۲ سد در کشور کاهش داشته است. بیشترین کاهش حجم 
سد مربوط به »سد اســتقلال« در هرمزگان است که نسبت 
به سال گذشــته ۵۳ درصد کاهش یافته است، پس از آن سد 
»ساوه« در استان مرکزی و »سد تنگوئیه سیرجان« در استان 
کرمان با ۳۹ درصد کاهش، »ســد نساء« در استان کرمان با 
۳۴ درصد کاهش، سد »رودبال داراب« در فارس با ۲8 درصد 
کاهش، »ســد کمال صالح« در اســتان مرکزی با ۲۶ درصد 
کاهش، بیشــترین کاهش حجم را در بین مهم ترین سدهای 
کشور داشته اند. از سوی دیگر بیشترین افزایش حجم مربوط 
به »وشــمگیر، گلستان، بوستان« در گلستان است که نسبت 
به سال گذشته حجم آن ۱۱8۰ درصد افزایش یافته است، ۱۳ 
ســد دریاچه ارومیه اکنون ۱۲۵۹ میلیون مترمکعب آب دارند 
که برابر ۷۶ درصد از حجم این سدهاســت و نسبت به سال 
گذشته ۱۰ درصد افزایش یافته است. سدهای پنج گانه تهران 
اکنــون ۵۹۹ میلیون مترمکعب آب دارند که برابر ۳۲ درصد از 
حجم این سدهاست و نسبت به سال گذشته ۶ درصد کاهش 
نشان می دهد. در خوزستان که پرآب ترین جلگه کشور است نیز 
»زنجیــره کارون« بیش از ۱۱ هزار و 8۴8 میلیون مترمکعب، 
»سد دز« ۲۶۴8 میلیون مترمکعب، »سد کرخه« بیش از ۲۹۴۴ 
میلیون مترمکعب، »سد جره« ۱۹۱ مترمکعب و »سد مارون« 
۱۰۳۳ میلیــون مترمکعب آب دارد که در این بین بیشــترین 
افزایش حجم مربوط به »سد کرخه« است که نسبت به سال 

گذشته ۳8 درصد افزایش را ثبت کرده است.

تکرار فروریزش زمین در 
اصفهان

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان از فرو ریزش 
زمین و ایجاد حفره در خیابان شهید صادقیان ملک شهر واقع 
در شمال کلان شهر اصفهان خبرداد. منصور شیشه فروش در 
گفت وگو با مهر اظهار کرد: صبح سه شــنبه در خیابان شهید 
صادقیان در منطقه ملک شــهر در شمال کلانشهر اصفهان 
یک حفره ایجاد شــده که عوامل آب و فاضلاب استان برای 
بررســی علل آن اعزام شدند. او ادامه داد: این حفره کوچک بر 
اثر گرفتگی خط لوله ۲۵۰ میلیمتری انتقال آب ایجاد شده که 
مأموران آبفا نسبت به اصلاح آن اقدام کردند. مدیرکل مدیریت 
بحران استانداری اصفهان با اشاره به فرو ریزش خیایان پروین 
در روزهــای اخیر، گفت: فرو ریزش خیایان پروین نیز به دلیل 
فرسودگی لوله فاضلاب اتفاق افتاد و سه روز است که عوامل 
آبفا در حال اصلاح و بازسازی خط لوله و رفع این حفره با عمق 

۹ متری هستند.

عضو هیات علمی دانشــگاه تربیت مدرس معتقد است 
مهاجرت هر نیروی تحصیلکرده و متخصص زیانی چهار میلیون 

دلاری برای کشور به همراه دارد.
مرتضی عزتی در گفتگو با خبرآنلاین تاکید کرد: اولویت 
دولت جدید باید حمایت از تولید باشد زیرا بسیاری از مشکلات 
فرهنگی و سیاســی ما نیز از ضعف بخش مولد جامعه نشات 

می گیرد.
عضو هیات علمی دانشــگاه تربیت مدرس گفت: دولت 
چهاردهم با شرایط ویژه و سختی روبروست و لازم است برای 
برون رفت از این بحران اقتصاد از زیر سایه  سیاست خارج شود.

چرا وعده های بزرگ محقق نمی شود؟
عزتی با اشاره به اینکه همواره در موعد انتخابات کاندیداها 
شعارهای بزرگ می دهند اما دولت ها از انجام کارهای اصلاحی 
کوچک هم ناتوان هســتند، ادامه داد: متاســفانه شعارهای 
مطروحه در بســیاری از موراد فراتر از اختیارات دولتی هاست. 
این معضل در هنگام کاندیداتوری برای نمایندگی مجلس هم 
به چشم می خورد و برخی نمایندگان وعده هایی می دهند که 
اصلا در حوزه های اختیاراتشــان نیست. حالا این وضعیت در 
هنگام انتخابات ریاست جمهوری تشدید شده تر است و کاندیدا 
وعده ای را مطرح می کند که اختیار تصمیم گیری در خصوص 

آن اصلا در حوزه اختیارات قوه ی مجریه نیست.
او گفت: ســاختارها و رویکردهای کلی تری هستند که در 
این زمینه تصمیم گیر و تصمیم سازند، در نتیجه می شود برای 

تشخیص این که فردی وعده  راستین و قابل اجرا می دهد یا خیر 
به اختیارات قوه  مجریه رجوع کنیم تا دریابیم فرد وعده اش قابل 

اجراست یا نیست.
او گفت: اقتصاد در ایران هنوز به اولویت اصلی بدل نشده و 
در نتیجه هر شعاری برای بهبود وضعیت، حل مشکل تحریم، 
حل کردن مشــکلات بدون رفع تحریــم و ...همگی از ابتدا 
غیرعملی و غیرقابل تحقق هستند. او با اشاره به اینکه در دنیای 
امروز قرارگیری در جایگاه بالاتر اقتصادی و ایجاد شرایطی برای 
داشتن مراودات اقتصادی از اهمیت بالایی برخوردار است، تاکید 

کرد: یکی از مشــکلات اصلی در کشور وجود تحریم هاست 
و اگر این مشــکل اساسی را بپذیریم به تدریج می توان برای 
رفع آن برنامه ریزی کرد این در حالیســت که هنوز از گوشه و 
کنار می شنویم که معتقدند تحریم نعمت است و به هیچ عنوان 

نمی تواند عامل بازدارنده برای اقتصاد باشد.
او با اشاره به تجربه برجام گفت: برجام در دوره ی اجرا فشار 
ســنگین تحریم ها را تا حدودی کنترل کرد ولی کماکان هم 
تاثیر اساسی در اقتصاد کشور دارد و بدون رفع این تحریم ها ما 
نمی توانیم انتظار جهش ارزنده در اقتصاد کشور را داشته باشیم.

با اصلاح ساختارها باید موج مهاجرت را مهار کرد
عزتی با اشــاره به اینکه باید سازوکاری برای پیشگیری 
از خروج ســرمایه و البته سرمایه  بزرگتر یعنی نیروی انسانی 
اندیشیده شود، گفت: زمانی که یک تحصیل کرده تصمیم به 
مهاجرت می گیرد، هزینه ای که کشور برای پرورش او صرف 
کرده از بین می رود. به عنون مثال متوسط هزینه ای که کشور 
برای رشد یک نیروی انسانی متخصص مقبل می شود، حداقل 
معادل ۲ میلیون دلار اســت و این خسارت در صورتی که فرد 
تخصص قوی تری داشته باشــد به حدود ۴ میلیون دلار نیز 

می رسد .
او گفت: فکر کنید هر فــردی که تخصص دارد، وقتی از 
ایران خارج می شود حدود ۱۵۰ میلیارد دلار از سرمایه ی کشور 
به قیمت امروز پوچ می شود و همین آمار نشان از خطر بزرگی 

دارد که پیش پای اقتصاد و جامعه ی ایران است.
او تاکید کرد : آمار خروج متخصص ازکشور ما مسئله  کتمان 
شده ای نیست و در بهترین حالت سالانه چند صد نفر از ایران 
مهاجرت می کنند. به این ترتیب اگر بخواهیم ارزش اقتصادی 
این افراد را محاسبه کنیم باید بگوییم در هر سال میلیاردها دلار 
از سرمایه های کشور از ایران خارج می شوند که باید با اصلاح 

ساختار و بهبود وضعیت اقتصادی، این شرایط را تغییر دهیم .
به گفته  عزتی دولت چهاردهم با تدوین برنامه  دقیق اصلاح 
ساختاری می تواند بخشــی از این مشکلات را در میان مدت 

برطرف کند.

یکی از کارکردهای اصلی بورس های کالایی تسهیل فرآیند 
عرضه محصولات و کالاهای تولید بخش های مختلف اقتصاد 
است؛ اما این فرایند جاری حاکم بر عرضه و فروش کالا در بورس 
کالا و بررسی فرآیندهای جایگزین پیشنهاد، نیاز به تحلیل دارد زیرا 
روند اقتصادی در ایران به دلیل بحران های موجود با روند جهانی 

ناهمگون است.
به گزارش اصفهان امروز، یکی از کارکردهای اصلی بورس های 
تولید  کالاهای  و  محصولات  عرضه  فرآیند  تسهیل  کالایی 
بخش های مختلف اقتصاد است. سازوکار اجرابی بورس کالا حقیقتأ 
منجر به کشف قیمت نمی شود و در اغلب مواقع قیمت ها به طور 
ساختگی روندی فزاینده دارند، مسئله وقتی جدی تر می شود که 
همین قیمت ها به عنوان قیمت پایه و حداقل قیمت برای فروش 
در خارج از بورس کالا مطرح می شوند، به علاوه پس از اینکه 
عرضه کننده قیمت محصولش را در بورس کالا بازاریابی کرد، با 
کاهش عرضه خود به تدریج قیمت محصول خود را بالاتر می برد و 
از عرضه بخش عمده ای از تولید خود در بورس کالا امتناع می ورزد.  
انجمن پلیمر استان اصفهان در پاسخ به نامه دبیرخانه شورا درباره 
احصاء مسائل و مشکلات مربوط به صادرات در بهمن ماه ۱۴۰۲ 
طی جوابیه ای اظهار کرد که صنعتگران پلیمری کشور باوجود 
تحریم های گسترده، توانسته اند محصولات خود را به کشورهای 
مختلف صادر نمایند و علاوه بر تأمین نیازهای داخلی کشور، سهمی 
در افزایش میزان ارز به کشور داشته باشند. حال با توجه به اینکه، 
شرکت های پلیمری مواد اولیه موردنیاز را از طریق بورس کالا با 
رقابت بیش از ۱۰ درصد خرید می نمایند و این امر منجر به افزایش 
قیمت تمام شده محصول می شود و دیگر صادرات توجیهی ندارد، 
پیشنهاد طرح این مسئله در شورای گفتگو را مطرح کرده تا موضوع 
ایجاد صندوقی از محل وجوه رقابت در بورس و ذخیره رقابت های 
بالای ۱۰ درصد در این صندوق مورد کار کارشناسی قرار بگیرد و در 
قالب پیشنهاد ملی ارائه شود. همچنین از محل صندوق مابه التفاوت 
مبلغ رقابت به صادرکننده در قبال ارائه کوتاژ صادراتی بازگشت 
شود. این امر هیچ گونه بار مالی برای دولت نخواهد داشت و موج 

حفظ توان صادراتی شرکت های صادرکننده می شود.
با برداشتن سقف قیمت رقابتی مواد اولیه در بورس کالاها بعضا 
تا ۱۰۰ و ۱۳۰ درصد رقابت خورده و این افزایش قیمت باعث 
اختلاف قیمت با سایر کشورها شده و موجب می شود کارخانجات 
نتوانند در بازارهای صادراتی محصولاتشان را هم پای سایر کشورها 

به فروش برسانند.
 اکبر لباف، رئیس انجمن پلیمر استان اصفهان در جلسه ای 
که با محوریت تحلیل فرآیندهای جاری حاکم بر عرضه و فروش 

کالا در بورس کالا و بررسی فرآیندهای جایگزین پیشنهادی برگزار 
شد، اظهار کرد: به دلیل شرایط سیاسی نظامی کشور و بحران های 
موجود روندهایی که در اقتصاد کشور است با روندهای جهانی 
ناهمگون است و حاکمیت بر اثر تجربه و از سر اجبار از روش هایی 
استفاده می کند تا بتوان از بحران ها گذر کرد. او افزود: به عنوان 
مثال شرکت در بورس کالا اجبار است چون مصرف در برخی 
محصولات بیش از تولید کشور است یا امکان واردات نیست و کم 
است و چند محصول در بورس عرضه می شود که شاخص ترین آن 
»باتل گرید« است که حاصل آن همین ظروف آب معدنی است.  
رئیس انجمن پلیمر استان اصفهان تصریح کرد: این محصول در 
بورس تا ۱۳۰ درصد رقابت می شود یا »چیپس پلی استرگرید 
نساجی« که تا دیروز ۶۵درصد هم رقابت شد. البته روند این است 
که اداره صمت کارخانه ها را شناسایی کرده و پروانه بهره برداری و 
ظرفیت سنجی کند.  او اظهار کرد: معمولا هم در مورد محصولاتی 
که پر التهاب است خطوط تولید را روی ۷۰ درصد ظرفیت سنجی 
می کنند و از طریق سیستم وزارت صمت اسامی داده می شود و به 

بورس انتقال پیدا می کند.
 لباف گفت: بورس بر اساس وارد شدن مواد اولیه تعیین می کند 
که مثلا واحدها ۲۰ یا ۳۰ درصد ظرفیت شان را امروز می توانند 
بخرند و برای این خرید رقابت می شود؛ زیرا درخواست ها بیش از 
عرضه است.  او ادامه داد: مسئله مهمی که وجود دارد این است 
که در ایران مواد اولیه به شرکت ها بالاتر از قیمت جهانی می رسد 
در نتیجه در بازارهای صادراتی ترکیه، پاکستان و عراق که بازار 
بی رحمی است و رقبایشان چینی و هندی هستند در رقابت فروش 
خواهند باخت؛ چراکه تولیدکننده ایرانی مجبور است با ۶۰ درصد 

در بورس ایران رقابت کند و محصولاتشان به خاطر قیمت بالا 
خریدار ندارد.  احساس شهیر، مدیرکل دفتر سرمایه گذاری و اشتغال 
استانداری اصفهان گفت: طبق قانون بهبود کسب وکار و صدور 

مجوزها دولت نمی تواند مانع سرمایه گذاری و توسعه شود.
او افزود: قانون می گوید هر سرمایه گذاری که می خواهد ورود 
پیدا کند لزومی به تعیین ماده اولیه در سطح کشور نیست و می تواند 
ایجاد شود، در ظرفیت سنجی که فرایند مشخصی دارد این مسئله 
بسیار دقیق رعایت می شود.  مدیرکل دفتر سرمایه گذاری و اشتغال 
استانداری تصریح کرد: در بحث قیمت گذاری یک قیمت پایه 
را داریم که الان تعیین قیمت پایه این شاخص ها را دارد و باید 
گفته شود که ما به عنوان بخش خصوصی پیشنهاد داریم که این 
شاخص ها هم لحاظ شود، مورد دیگر اینکه عرضه کننده کالا باید 
آیین نامه ای داشته باشد .  سید رضا مدنی، معاون مدیرکل دفتر 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان نیز گفت: در بحث 
اقلام فولادی و مواد پتروشیمی این دستورالعمل در اداره صمت 
یک کارگروه دارد که برای شرایط مختلف گزینه های متفاوتی 
را در نظر می گیرد.  او افزود: به عنوان مثال واحدی که به تازگی 
پروانه بهره برداری گرفته شرایط متفاوتی با واحدی که چند سال 
کار می کند و ظرفیت و آمار تولید سال های گذشته اش قابل ارائه 
است تجربه می کند.  معاون مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری اصفهان تصریح کرد: برخی از این مواد پتروشیمی به دو 
بخش مواد ملتهب و غیرملتهب تقسیم می شود که در غیر ملتهب ها 
اصولا رویکرد صمت این است که حداکثر مقدور برای متقاضی 
در نظر گرفته شود و در ملتهب ها رویکردشان حداقلی باشد تا 
کارشناسانی که تأییدکننده نهایی هستند و آمار و ارقام استان را تأیید 

می کنند، در سایت بورس بنشیند.  او تأکید کرد: با توجه به اینکه 
کارشناسان باید این ظرفیت را مورد بررسی و برای بورس آماده 
کنند، بنابراین اگر کارشناسی دقیقی نداشته باشند، به صنعتگران 

ضرر وارد می کنند.
 علی شاهزیدی، مدیر اجرائی گروه صنعتی انتخاب نیز در این 
نشست گفت: دو دستورالعمل از سال های ۹۹ در دولت قبل مصوب 
شده که هنوز در این دولت موجود است که یکی در تعیین سهمیه 
مواد پتروشیمی و دیگری فولادی است که باید اصلاح شود. در 
فولاد قیمت جهانی پایین آمده و روند و ترند جهانی آن افت کرده؛ 
اما در ایران هر ماه ورق سرد فولاد افزایش قیمت پیدا می کند.  
ابطحی، کارشناس اداره صمت استان اصفهان نیز در این نشست 
گفت: واحدهای اقتصادی که دارای امکانات و تجهیزات لازم بوده 
و به عنوان تولیدکننده انتظار حمایت از سازمان صمت دارند؛ پس 
از مراجعه هر مورد در کارگروه ظرفیت سنجی می شوند و چنانچه 
شبهه ای در آنها وجود داشته باشد کمیته ای از اعضای کارگروه 
مجددا ظرفیت سنجی می کنند تا اگر اشتباهی شده تصحیح کنند.  او 
افزود: مشکلی که وجود دارد این است که وزارتخانه مواد پتروشیمی 
است.   کرده  تقسیم بندی  غیرملتهب  و  ملتهب  نمونه  دو  به  را 
همچنین در این نشست پیشنهادات زیر مطرح شد: مبالغ حاصل 
از رقابت بالای ۱۰ درصد کالاها در بورس کالا به موارد پیشنهادی 
۱- برای سرمایه گذاری و مشارکت sme ها در طرح های توسعه 
ای واحدهای ملتهب هزینه شود ۲- در صندوق توسعه صادرات 
و در جهت کمک به عرصه صادرات بنگاه های اقتصادی )یارانه 
در  شود. ۳-  سرمایه گذاری  صادراتی(  زیرساخت های  صادرات، 
صورت عرضه کالا با قیمت مثلا بالاتر از ۲۰درصد از قیمت پایه 
در بورس، یارانه انرژی بنگاه عرضه کننده برداشته شود و برای 
طرح های زیرساختی انرژی مصرف شود. ۴- صندوقی ایجاد شود 
و مبالغ مازاد بر سقف ۱۰ درصد در آن ذخیره شود و صادرکنندگان 
در قبال عرضه برگه کوتاژ )صادرات( ما به تفاوت وزن رقابتشان 
را برگردانند تا بتوانند در بازار خارجی کالا بفروشند. ۵- سامانه ای 
ایجاد شود که نیاز واحدهای اقتصادی به طور سالانه در آن ثبت 
شود و با دستگاه های اجرایی )اداره مالیات، کار، بیمه و...( هم لینک 
باشد، ایجاد این سامانه هم اعتمادی به تأمین کننده می دهد و هم 
به طور مثال اگر n مقدار سهمیه دریافت کرده به مقدار متناسب 
هم باید اشتغال ایجاد کرده و مالیات متناسب هم پرداخت کند 
.۶- در شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای محصولات فولادی 
و پتروشیمی در بورس کالا پیشنهاد تا سقف ۱۷ درصد مبلغ پایه 
)که برای صنایع پایین دستی مقرر شده است( برای این صنایع هم 

در نظر گرفته شود.
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روند اقتصادی ناهمگون ایران با دنیا 


